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♦  4 maja 1992 r. odbyło się ósme w r.
ak. 1991/92 zwyczajne posiedzenie Senatu Po
litechniki Śląskiej z następującym porządkiem 
obrad: podjęcie uchwały w sprawie nadania 
tytułu doktora honoris causa prof. zw. drowi 
inż. Tadeuszowi ZAGAJEWSKIEMU, wyrażenie 
opinii w sprawie zatrudnienia w Katedrze Za
rządzania na stanowisku profesora zwyczajne
go prof, zw. dra hab. Jerzego PIETRUCHĘ, 
wyrażenie opinii dotyczącej wystąpienia do Mi
nistra EN z wnioskiem o powołanie na stano
wisko profesora zwyczajnego prof. dr hab. 
Janiny ŚLADKOWSKIEJ-ZAHORSKIEJ w Insty
tucie Matematyki, zaopiniowanie wniosków
0 mianowanie na stanowisko profesora nadz
wyczajnego doc. dra hab. inż. Michała PALICĘ 
w Instytucie Inżynierii Chemicznej i Budowy 
Aparatury oraz dra hab. inż. Tadeusza BUR- 
CZYŃSKIEGO w Katedrze Mechaniki Technicz
nej, podjęcie uchwały w sprawie powołania 
Instytutu Organizacji i Zarządzania Przedsię
biorstwem, sprawy bieżące i wolne wnioski, 
zatwierdzenie protokołu z poprzedniego posie
dzenia Senatu.Przed przyjęciem porządku ob
rad Dziekan Wydz. MT prof. L. DOBRZAŃSKI 
prosił o informacje w sprawie połączenia 
Wydz. ME i Wydz. Inż. Środ. (problem był 
szeroko dyskutowany na siódmym posiedzeniu 
zwyczajnym i nie został rozstrzygnięty). JM 
Rektor wyjaśnił, iż zgodnie z przyjętą pop
rzednio propozycją, w tej sprawie miały wpły
nąć opinie zainteresowanych Rad Wydziałów. 
Opinia Rady Wydz. Inż. Środ. nie wpłynęła
1 dlatego punkt taki nie został ujęty w po

rządku obrad. Po tym wyjaśnieniu porządek 
obrad został przyjęty.

W posiedzeniu uczestniczyło 47 człon
ków Senatu i 6 zaproszonych gości.

♦  Dziekan Wydziału Aut. El. i Inf. prof. J. 
CHOJCAN poinformował o wpłynięciu pozy
tywnych opinii Senatów Pol. Warszawskiej 
i Gdańskiej w sprawie wniosku o nadanie ty
tułu doktora honoris causa prof. Tadeuszowi 
ZAGAJEWSKIEMU. Po krótkich wystąpieniach 
popierających wniosek w imieniu Rad Wydzia
łów (RAu - prof. J. Chojcan, RE - prof. T. 
Glinka) i odczytaniu opinii Senatów Pol. War
szawskiej i Pol. Gdańskiej, Senat naszej U- 
czelni podjął uchwałę następującej treści:

„Senat Politechniki Śląskiej po zapozna
niu się z pozytywnymi opiniami:

- Senatu Politechniki Warszawskiej, przedsta
wionej w wyniku uchwały podjętej na pod
stawie recenzji prof. zw. Jerzego Osiows
kiego,

- Senatu Politechniki Gdańskiej, przedstawio
nej w wyniku uchwały podjętej na podsta
wie recenzji prof. zw. Michała Białko pos
tanawia:

W uznaniu zasług dla rozwoju Politechniki 
Śląskiej, a w szczególności tworzenia kierun
ków „Radiotechnika”, „Elektronika”, „Elektronika 
przemysłowa" i „Automatyka” oraz organizowa
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nie Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informa
tyki nadać prof. drowi inż. Tadeuszowi ZAGA
JEWSKIEMU tytuł doktora honoris causa Poli
techniki Śląskiej”.

Uchwałę przyjęto jednomyślnie w głosowaniu 
tajnym.

♦  Wnioski personalne - pod nieobecność 
Prorektora ds. Organizacji (wyjazd służbowy) - 
referowali Dziekani Wydziałów.

•  Prof. R.SOSNOWSKI przedstawił wnio
sek Rady Wydziału Metalurgii i Inżynierii Ma
teriałowej o zatrudnienie prof. zw. dra ‘ hab. 
Jerzego PIETRUCHY w Katedrze Zarządzania 
na stanowisku profesora zwyczajnego. Prof. J. 
Pietrucha (I. 61) - doktor nauk ekonomicz
nych, od 1974 r. profesor nadzwyczajny, a od 
1980 r. profesor zwyczajny. Zatrudniony od 
1960 r. w Śląskim Instytucie Naukowym, 
w którym m.in. pełnił w 1981 r. funkcję dy
rektora (odwołany ze stanowiska na początku 
stanu wojennego). Od 15 lat pełni funkcję 
przewodniczącego Komisji Nauk Demograficz
nych i Gospodarki Regionalnej Oddziału Kato
wickiego PAN. W 1984 r. powołany w skład 
międzynarodowej Akademii fur Raumforschung 
und Landesplannung jako członek korespon
dent, a w 1990 r. - w skład Kuratorium Inter
national Institute for Ethic Groups Rights an 
Regionalismus. Jest współzałożycielem Gór
nośląskiego Towarzystwa Przyjaciół Nauk (peł
ni funkcję Sekretarza Generalnego) oraz 
współzałożycielem Europejskiej Akademii na 
Śląsku (jest Prezesem). W. latach 1970-1983 
prowadził wykłady w Akademii Ekonomicznej 
w Katowicach i na Uniwersytecie Śląskim óraz 
doraźnie w uczelniach zagranicznych (Szwaj
caria, ' RFN). Opublikował 27 książek i 121 
artykułów, wypromował 17 doktorów i dokto
rów habilitowanych. Jest m.in. laureatem nag-

. rody II stopnia Ministra Nauki, Szkolnictwa 
Wyższego i Techniki; otrzymał medal „Men od 
Achivment” przyznany przez International Biog- 
raphical Centre w Cambridge.

Wniosek o zatrudnienie został zaopiniowany 
pozytywnie przez Radę Wydz. Metalurgii i In

żynierii Materiałowej większością głosów (przy
2 „nie").

Z poparciem  wniosku w ystąpił prof. L. 
BORCZ podkreślając, że Kandydat jest jednym 

z czterech profesorów zajmujących się proble

mami makroekonomii na Śląsku i wzmocni 
kadrowo zalążek przyszłego Wydziału Zarzą
dzania.

W głosowaniu tajnym Senat pozytywnie zaopi
niował wniosek o zatrudnienie na stanowisku 
profesora zwyczajnego prof. J. Pietruchę (38 
„tak”, 3 „nie", 4 „wstrz.").

•  Prof. Z. KLESZCZEWSKI zreferował 
wniosek Rady Wydziału Matematyczno-Fizycz
nego o mianowanie na stanowisko profesora 
zwyczajnego prof. dr hab. Janiny ŚLADKOW- 
SKIEJ-ZAHORSKIEJ w Instytucie Matematyki. 
Prof. J. Śladkowska-Zahorska (I. 66) - doktor 
nauk matematyczno-fizycznych od 1960 r. (ha
bilitacja - 1966 r.) tytuł naukowy profesora 
nadzwyczajnego uzyskała w 1990 r. na pod
stawie wniosku złożonego w 1981 r. (stan 
wojenny, internowanie). Kandydatka pracowała 
początkowo jako nauczyciel matematyki i fizyki 
w szkołach średnich (1948-50), a następnie 
w Zakładzie Matematyki oraz Katedrze Mate
matyki Uniwersytetu Łódzkiego (1950-70). Od 
1970 r. jest pracownikiem Instytutu Matematyki 
Pol. Śl. ostatnio (od 1990 r.) na stanowisku 
profesora nadzwyczajnego. Jest autorką 33 
publikacji w polskich i zagranicznych czaso
pismach matematycznych; wypromowała 10 
doktorów. Od 1985 r. jest kierownikiem Zakła
du Analizy Matematycznej, a od 1990 r. z-cą 
dyrektora ds. nauki Instytutu Matematyki Pol. 
Śl.

Wniosek Komisji Konkursowej o mianowanie 
na stanowisko profesora zwyczajnego został 
zaopiniowany pozytywnie przez Radę Wydziału 
Mat.-Fiz. jednomyślnie.

W dyskusji nad wnioskiem (prof. J. Suwiński, 
prof. Z. Kleszczewski, mgr J. Żeliński, prof. J. 
Zabłocki) zwrócono uwagę na stronę formalną 
wniosku oraz podkreślono zalety Kandydatki 
(rzetelność, uczciwość, patriotyzm).

W głosowaniu tajnym Senat pozytywnie zaopi
niował wniosek o mianowanie na stanowisko 
profesora zwyczajnego prof. J. ŚLADKOWS- 
KIEJ-ZAHORSKIEJ (44 „tak", 0 „nie", 1 

„wstrz.”).

•  Prof. J. SUWIŃSKI przedstawił wniosek 
Rady Wydziału Chemicznego o mianowanie 
na stanowisko profesora nadzwyczajnego doc.



dra hab. inż. Michała PALICY z Instytutu Inży
nierii Chemicznej i Budowy Aparatury. Doc. M. 
Palica (I. 50, doktorat - 1972r., habilitacja - 
1983 r.) jest pracownikiem Pol. Śl. od 1966 r. 
Autor 46 artykułów, współautor 3 skryptów, 
autor 2 patentów, współautor 50 opracowań
naukowo-badawczych i promotor 1 pracy dok
torskiej. Trzykrotny laureat nagrody Ministra
i również trzykrotny laureat konkursu „Złota 
Kreda". Od 1986 r. pracuje na stanowisku
docenta.

Po dyskusji (prof. J. Zabłocki, dr J. Zawadiak, 
prof. S. Węgrzyn) Senat zaopiniował pozytyw
nie wniosek o mianowanie na stanowisko pro
fesora nadwzyczajnego doc. M. Palicę (44
„tak”, 1 „nie”, 1 „wstrz.”).

•  Ostatnią sprawą personalną był wniosek 
W ydziału Mechanicznego-Technologicznego 
o mianowanie na stanowisko profesora nadz
wyczajnego dra hab. inż. Tadeusza BURCZYŃ- 
SKIEGO. Wniosek zreferował prof. L. DOB
RZAŃSKI.

Dr hab. inż. T. Burczyński (I. 43, doktorat - 
1980 r., habilitacja - 1990 r.) jest pracownikiem 
Uczelni od 1974 r. Autor 70 prac opublikowa
nych lub przygotowanych do druku (w tym 23 
w czasopismach zagranicznych) oraz 30 prac 
naukowo-badawczych; współautor 2 książek (1 
zagr.) i skryptu, przygotowuje do druku 2 
następne książki, brał czynny udział w 37 
konferencjach krajowych i zagranicznych. 
W zakresie „mechaniki komputerowej” posiada 
pozycję międzynarodową (m.in. członek komi
tetu redakcyjnego czasopisma „Boundary ele- 
ments”, członek Komitetów Naukowych 2 mię
dzynarodowych towarzystw naukowych, sty
pendysta rządu włoskiego oraz Niemieckiej 
Fundacji Badań Naukowych). Jest przedstawi
cielem Pol. Śl. (jedynym) Komitetu Mechaniki 
PAN.

Od 1991 r. jest kierownikiem Zakładu Wytrzy
małości Materiałów i prodziekanem Wydz. MT 
ds. studenckich.

Po krótkiej dyskusji (prof. J. Suwiński, prof. W. 
Cholewa) Senat w głosowaniu tajnym pozy

tywnie zaopiniował wniosek o mianowanie na

stanowisko profesora nadzwyczajnego dra 
hab. T. Burczyńskiego (jednomyślnie).

♦  Kolejnym punktem porządku obrad było 
rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie po
wołania Instytutu Organizacji i Zarządzania 
Przedsiębiorstwem. Referując projekt uchwały 
JM Rektor wyjaśnił motywy merytoryczne 
i formalne propozycji stwierdzając m.in., że 
zamiar powołania Wydziału o tej nazwie jest 
na razie ze względów kadrowych nie do przy
jęcia (zwiększyłaby się liczba wydziałów bez 
prawa habilitacji) i dlatego w pierwszym eta
pie proponuje się utworzyć Instytut na bazie 
Katedry Zarządzania Wydziału Metalurgii i In
żynierii Materiałowej oraz Ośrodka Nauk Spo
łecznych.

Dyskusję w tej sprawie rozpoczął prof. R. 
SOSNOWSKI prezentując m.in. pogląd, że kie
runek „Zarządzanie" winien być w Uczelni re
alizowany przez silną jednostkę. Wszystkie li
czące się w świecie uczelnie kierunek taki 
prowadzą, a Politechnika - kształcąca inżynie
rów - musi kreować program i sylwetkę ab
solwenta zupełnie inaczej na tym kierunku, niż 
Akademia Ekonomiczna czy Uniwersytet. Na
wiązując do historii Profesor przypomniał, iż 
w Katowicach istniał Wydział Organizacji i Za
rządzania. Został on powołany bez odpowied
niego przygotowania - przede wszystkim kad
rowego - i dlatego musiał upaść.

Dzięki interwencji obecnych Władz Uczelni nie 
dopuszczono do całkowitego zaniku kształce
nia na kierunku „Zarządzanie”, które jest pro
wadzone przez Wydział Met. i Inż. Mat. Zda
niem Dyskutanta, obecne działania są słuszne 
i potrzebne.

Prof. S. WĘGRZYN poparł Przedmówcę stwier
dzając m.in., że Uczelnia nie może pozwolić 
sobie na tworzenie wydziału bez prawa habi
litacji. Powołanie wydziału bez pełnych praw 

akademickich odebrałoby Uczelni możliwość 
powołania kierunku „Zarządzanie” - taka decy
zja leżałaby w gestii MEN a nie Senatu. Pro
fesor podkreślił ponadto, że liczba kierunków 
prowadzonych w Uczelni nie zależy od liczby 
wydziałów; osobiście reprezentuje pogląd, iż 
silny wydział powinien prowadzić kilka kierun
ków. Następnie Profesor wniósł poprawkę do
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projektu uchwały, która w sposób jednoznacz
ny określałaby warunki utworzenia wydziału. 
W opinii Dyskutanta powołany Instytut musi 
uzyskać prawo nadawania habilitacji w dziedzi

nie ekonomii.

Z głosem popierającym projekt uchwały wys
tąpił również prof. L. DOBRZAŃSKI. Stwierdził 
On m.in., że wiele ofert współpracy zagranicz
nej, w tym ofert w zakresie sponsorowania 
nauki, dotyczy właśnie proponowanego kierun
ku. Wyraził jednak wątpliwość co do lokalizacji 
Instytutu a w przyszłości Wydziału w Katowi
cach. „Organizacja i Zarządzanie” funkcjonuje 
już na dwóch uczelniach (AE i UŚI.) i dlatego 
uważa, że docelowym miejscem działania Wy
działu powinny być Gliwice. Z tym ostatnim 
poglądem nie zgadza się prof. R. SOSNOW
SKI, bowiem uważa, że nieunikniona konkuren
cja między trzema jednostkami, bliskość śro
dowiska uniwersyteckiego i przepływ myśli 
a także kadry mogą jedynie wzbogacić kieru

nek.

Ustosunkowując się do tych wypowiedzi, JM 
Rektor zwrócił uwagę, że na obecnym etapie 
nie należy rozważać problemu lokalizacji Wy
działu. Sprawą zasadniczą jest powołanie Ins
tytutu na Wydziale Met. i Inż. Mat.

Kolejnym mówcą był prof. L. BORCZ - dyrek
tor Ośrodka Nauk Społecznych, który na 
wstępie stwierdził, iż dokonujące się w kraju 
przemiany ustrojowe i systemowe w kierunku 
gospodarki rynkowej stawiają na pierwszym 
planie problem edukacji ekonomicznej społe
czeństwa. Istotną rolę w tej edukacji (obok 
akademii ekonomicznych i wydziałów ekono
micznych uniwersytetów) mają do odegrania 
wyższe uczelnie techniczne. Wynika to z faktu, 
że zarówno w przedsiębiorstwach państwo
wych, jak i prywatnych obecny management 
tworzony jest - jak podaje v-ce minister EN 
na łamach „Życia gospodarczego” - w 72% 
przez osoby z wykształceniem technicznym. 
W latach osiemdziesiątych 90% dyrektorów 
przedsiębiorstw państwowych w kraju stanowili 
inżynierowie. Stwarza to konieczność uspraw
nienia nabywania wiedzy ekonomicznej przez

studentów uczelni technicznej. Propozycja ut
worzenia docelowo Wydziału Organizacji i Za
rządzania Przedsiębiorstwem - zdaniem Profe
sora - wychodzi na przeciw tym wymogom, 
staje się jedną z form realizacji zapowiedzi 
o zbliżeniu Uczelni do Zachodu.

W imieniu współpracowników i swoim włas
nym Profesor poparł inicjatywę Władz Rektor
skich stwierdzając, że ONS zgłosił Rektorowi 
deklarację dotyczącą przejścia do tworzonej 
jednostki.

Profesor zgłosił jednak zastrzeżenia do projek
tu uchwały stwierdzając, iż utworzenie Instytutu 
jest w gestii Rady Wydziału a nie Senatu o- 
raz, że ONS nie widzi potrzeby natychmiasto
wego wejścia do organizowanego Instytutu, 
a tym samym Wydziału Met. i Inż. Mat. (wej
ście to mogłoby nastąpić w semestrze letnim 
r. ak. 1992/93). Następnie Dyskutant przytoczył 
argumenty przemawiające za pozostawieniem 
w obecnej strukturze ONS. Zaliczył do nich: 
brak uzasadnień merytorycznych (prace orga
nizacyjne nad utworzeniem przyszłego Wydzia
łu mogą odbywać się w obecnej Katedrze 
Zarządzania lub w Instytucie); przy niespełnie
niu warunków powołania Wydziału Zarządzania 
ONS byłby jednostką Wydz. Met. i Inż. Mat., 
co utrudniałoby realizację procesu dydaktycz
nego; ONS obsługuje całą Uczelnię i jest 
przygotowany merytorycznie do ralizacji zleceń 
dla kierunku „organizacja i zarządzanie” 
z zakresu nauk ekonomicznych i społecznych 
(nie musi w tym celu organizacyjnie należeć 
do Wydz. Met. i Inż. Mat.); fakt zmniejszenia 
godzin dydaktycznych w przyszłym r. ak. 
z nauk społecznych z wyjątkiem dyscyplin e- 
konomicznych, który wymagał będzie podjęcia 
trudnych decyzji kadrowych (sprawy te po 
przejściu na Wydz. Met. i Inż. Mat. przeszłyby 
w gestię Instytutu, a problemy kadrowe ONS 
powinien rozwiązać sam). Następnie Profesor 
powołał się na opinię prof. J. Bendkowskiego 
w tej sprawie, który popiera zaprezentowane 
stanowisko o niecelowości natychmiastowego 
przejścia ONS do tworzonego instytutu.

Po tej wypowiedzi JM Rektor wyraził zdziwię-



nie, bowiem propozycja była dyskutowana 
i uzgadniana z zainteresowanymi stronami.

Wyrażając zrozumienie dla samoobrony ONS 
Rektor jednocześnie stwierdził, iż kłopoty 
z zapewnieniem w najbliższym czasie obciąże
nia dydaktycznego dla 47 pracowników Ośrod
ka nie mogą być argumentem „stawiania 
spraw od nowa". Poczynione ustalenia doty
czyły przejścia do tworzonego Instytutu grupy 
ekonomistów i dobrych specjalistów w zakre
sie nauk społecznych i teraz należy przedys
kutować jedynie formę wejścia ONS do nowej 
jednostki.

Prof. L. BORCZ, zabierając ponownie głos 
przeprosił za wyrażenie swoich wątpliwości 
i zapewnił, iż z podjętych ustaleń nie wycofu
je się, chociaż osobiście nie miał okazji 
przedstwienia swojego poglądu w omawianej 
sprawie Władzom Uczelni.

Prof. Wł. SIKORA wyraził opinię, że wszelkie 
zmiany dyskutowanego projektu uchwały 
w kierunku powolnego przekształcenia jednos
tek w Instytut doprowadzą do tego, iż Instytut 
nie powstanie. Potencjalnych partnerów do 
współpracy interesuje ranga jednostki organi
zacyjnej. Osoby, które chciałyby współpraco
wać w dziedzinie zarządzania przedsiębiorst
wem muszą mieć pewność, że jest to jednos
tka poważna i rozwojowa, w której można 

rozwijać swoje zainteresowania naukowe, która 
posiada skrystalizowane oblicze oranizacyjne 
i merytoryczne. Zdaniem Profesora należałoby 
zmierzać do tego, aby Instytut rozpoczął swo
ją działalność od 1 października br. Profesor 
nadmienił również, że nauki z zakresu organi
zacji i zarządzania należą do bardzo ważnych 
w świecie i są finansowane przez rządy i fun
dacje prywatne. M.in. Francuzi składali już 
ofertę współpracy z uczelniami prowadzącymi 
ten kierunek. Uczelni takich jest w Polsce nie
wiele i dlatego szansę tę trzeba wykorzystać.

Zdziwienie w odniesieniu do wypowiedzi prof.
L. Borcza wyraził również dr J. ZAWADIAK, 
który przypominając spotkanie z Władzami U

czelni stwierdził, iż odniósł wrażenie, że 
w sprawie powołania Instytutu panowała peł
na zgodność.

Zdaniem prof. J. ZABŁOCKIEGO nie ma o- 
baw, że na Śląsku istnieją już dwa wydziały 
zajmujące się kształceniem w dziedzinie orga
nizacji i zarządzania. Należy bowiem pamiętać, 
że tam zarządzanie jest zdominowane przez 
ekonomię, a organizacja wymaga bardzo po
ważnego przygotowania technicznego. Profesor 
uważa, że kierunek ten realizowany w Poli
technice Śląskiej będzie miał oryginalne obli
cze i będzie mógł kształtować przyszłość U- 
czelni.

Prof. Wł. STAROSOLSKI uważa, że uchwała 

powinna dotyczyć wyłącznie powołania Insty
tutu i nie zawierać intencji czy zobowiązań co 
do utworzenia Wydziału.

Zabierając ponownie głos prof. S. WĘGRZYN 
odwołał się do dyskusji na posiedzeniu Ko
misji ds. Organizacji, podczas której stwierdzo
no, iż osoby deklarujące chęć przejścia do 
nowej jednostki muszą mieć pewność, że jed
nostka ta daje perspektywy rozwoju. Ponadto 
dziedzina organizacji i zarządzania jest dziedzi
ną reprezentującą nowoczesne struktury nauki 
i podjęcie uchwały o utworzeniu jednostki or
ganizacyjnej powinno stać się dowodem, że 
Uczelnia widzi swoją obecność w tej dziedzi
nie także w przyszłości.

Prof. L. DOBRZAŃSKI wyjaśnił, że sprawa ut
worzenia Instytutu właśnie dlatego trafiła na 
posiedzenie Senatu (a nie na Radę Wydz. 
Met. i Inż. Mat.), gdyż dotyczy docelowo ut
worzenia Wydziału i jej pierwszym krokiem 
jest powołanie Instytutu, jako zalążka tego 
Wydziału.

Prof. J. SUWIŃSKI zauważył, że uchwała 
sprowadza się m.in. do likwidacji ONS. Włą
czenie Ośrodka do Instytutu zmniejsza jego 
rangę; może on stać się w najlepszym wy
padku zakładem i dlatego wypowiedzi prof. L. 
Borcza trzeba zrozumieć. Profesor opowiedział 
się za likwidacją ONS w sposób ewolucyjny,
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jednak zwrócił uwagę, że nie jest to tylko 
likwidacja nazwy. Za tą decyzją kryje się los 
wielu pracowników i dlatego zwrócił się do 
Władz Rektorskich o wyrażenie stanowiska 
w tej sprawie.

JM Rektor zaprzeczył, jakoby u podstaw tego 
działania była idea rozwiązania ONS („gdyby 
tak było, decyzja zapadłaby wcześniej”). Zda
niem Władz Uczelni pewne nauki są potrzeb
ne i dlatego wyrażono zgodę na przekształce
nie Ośrodka. Obecna sytuacja umożliwi nato
miast unormowanie m.in. spraw kadrowych. Ze 
względu na brak obciążenia trzeba dokonać 
przeglądu kadr i zatrzymać pracowników pot
rzebnych do realizacji procesu dydaktycznego. 
Sprawy osobowe będą uzgodnione ze Związ
kami Zawodowymi. Ponadto Rektor zadeklaro
wał, że w najbliższym czasie odbędzie się 
spotkanie Władz Uczelni z prof. L. Borczem 
i prof. J. Bendkowskim w celu ustalenia za
sad przejścia pracowników do tworzonego In
stytutu. Obecny potencjał naukowy instytutu 
stanowi pięciu pracowników samodzielnych. Są 
podania zainteresowanych przejściem i będą 
rozstrzygnięte w drodze konkursu.

Na wniosek prof. R. SOSNOWSKIEGO dysku
sję zakończono i projekt uchwały poddano 
pod głosowanie. W głosowaniu jawnym uch
wałę przyjęto jednomyślnie.

A oto pełna treść uchwały:

„Senat Politechniki Śląskiej na 
posiedzeniu w dniu 4 maja 1992 r. po 
wysłuchaniu propozycji JM Rektora 
związanej z rozwojem kształcenia na 
kierunku „Zarządzanie” i po 
przeprowadzonej dyskusji postanawia co 
następuje:

1) powołać w ramach Wydziału Meta
lurgii i Inżynierii Materiałowej Instytut Organiza
cji i Zarządzania Przedsiębiorstwem, który bę
dzie utworzony z następujących jednostek U- 
czelni:

- Katedry Zarządzania Wydziału Metalurgii 
i Inżynierii Materiałowej oraz

- Ośrodka Nauk Społecznych Politechniki 
Śląskiej,

2) z chwilą uzyskania przez ten Instytut 
praw do habilitowania będą spełnione warunki 
do utworzenia Wydziału Organizacji i Zarzą
dzania Przedsiębiorstwem,

3) zobowiązuje się pełnomocnika JM 
Rektora ds utworzenia Wydziału Organizacji 
i Zarządzania Przedsiębiorstwem do złożenia 
sprawozdania z prac nad utworzeniem Wy
działu w terminach:

25 stycznia 1993 r.

31 maja 1993 r.

♦  W „sprawach bieżących i wolnych 
wnioskach” głos zabierali: Prorektor prof. B. 
POCHOPIEŃ, Rektor prof. W. WINKLER, Dy
rektor mgr W. WYDRYCHIEWICZ,Kierownik 
Działu Kadr mgr M. WOSZCZAK, prof. L. 
DOBRZAŃSKI, dr B. PALUCHIEWICZ, mgr H. 
BAŁUKA, prof. T. GLINKA, prof. J. CHOJCAN, 
prof. S. WĘGRZYN, Prorektor prof. Wł. SIKO
RA, prof. J. SUWIŃSKI i mgr J. ŻELIŃSKI

•  Prorektor ds. Dydaktyki prof. B. PO
CHOPIEŃ przedstawił wyniki rozliczenia sesji 
zimowej (wg danych z dnia 31.03.br.).

Studia dzienne: liczba studentów wpisanych 
na semestr zimowy - 6981, skreślono - 601, 
wpisano warunkowo - 1280, skierowano do 
powtórzenia - 113, urlopowano - 227 osób. 
W porównaniu z ub.r. ak. nastąpiło zmniej
szenie liczby skreślonych, powtarzających i ur
lopowanych na latach lll-V. Na I roku wystąpił 
wzrost liczby skreśleń - 512 oraz wzrost liczby 
studentów wpisanych warunkowo na semestr 
ietni (np. RB - 65 na 96 studentów I roku, 
RG-91/181). Dużo wpisów warunkowych wys
tępuje także na wyższych latach studiów na 
niektórych wydziałach - III rok: RAr-36/81, RB- 
34/73, RG-59/157; IV rok: RG-82/197, RI-50/64, 

RME-16/32; V rok: RG-100/217, RCh-12/14, 
RME-27/34.

Studia zaoczne: wpisano na semestr zimowy
- 1086 osób, skreślono - 216, skierowano do 
powtórzenia - 19, urlopowano - 12.

Studia wieczorowe: wpisano na semestr zimo
wy - 183 osoby, skreślono - 38, urlopowano
- 5.



Najniższa sprawność w zaliczeniu semestru zi
mowego na studiach dziennych występuje na 
Wydz. Budownictwa - 37,7%, najwyższa - 
Wydz. Aut. El. i Inf., kierunek „Informatyka” - 

93,3%. Sprawność na studiach zaocznych za
wiera się w przedziale 28,7-57,1%, na studiach 
zaocznych nauczycielskich - 30,5-79,2%, na 
studiach wieczorowych - 41,7-77,4%.

•  Rektor prof. W. WINKLER przypomniał, 
że w sprawozdaniu z działalności Uczelni za 
1991 r. wykazano ujemny wynik finansowy 
działalności eksploatacyjnej wynoszący 9,67 
mlda z ł (p. „Z ŻYCIA...” , kwiecień’92, nr 7). 
Strata ta jest spowodowana przede wszystkim 
zmniejszeniem dotacji na działalność dydak
tyczną prawie o 10%. Po przeliczeniu bilansu 
wg nowych zasad okazało się, że straty nie 
ma. Wystąpił nawet mały zysk, ale sytuacja 
finansowa Uczelni nie została zmieniona. Wy
jaśnienie w tej sprawie złożył mgr W. WYD- 
RYCHIEWICZ. Senat - jak wiadomo - obrado
wał 30 marca br., a bilans był odbierany 
w Ministerstwie 7 kwietnia br. Po dokonanej 
korekcie okazało się, że kwota aparatury przy
jętej po zakończeniu prac naukowo-badaw
czych przez Uczelnię wynosi 9,927 mlda zł. 
Strata netto wyniosła 9,580 mlda zł. Przyjęcie 
aparatury uznano jako zysk nadzwyczajny U- 
czelni i dlatego wynik finansowy skorygowano. 
Wynosi on +903 min zł. Ujawniona strata 
w działalności dydaktycznej istnieje nadal, ale 
łączny wynik finansowy Uczelni nie zamyka 
się kwotą -9,580 mlda zł, lecz +903 min zł.

•  Mgr M. WOSZCZAK zasygnalizowała 
problem organizacyjny i kadrowy Uczelni zwią
zany z podjętą przez Senat uchwałą w spra
wie utworzenia Instytutu Organizacji i Zarzą
dzania Przedsiębiorstwem (i równocześnie lik
widacją ONS). Decyzja ta wiąże się z przep
rowadzeniem jednostronnych wypowiedzeń wa
runków umowy o pracę, a może i wypowie
dzeń umów o pracę. Zapis statutowy zezwala 
na 6-miesięczne wypowiedzenia, natomiast Us
tawa o szkolnictwie wyższym - na wypowie
dzenie 3-miesięczne. Konieczna jest zatem 
uchwała Senatu zmieniająca odpowiedni punkt 
Statutu. Statut wprowadził również wymóg 
rocznego wyprzedzenia decyzji Rektora doty
czącej rozwiązania stosunku pracy, gdy przy
czyną zwolnienia jest reorganizacja Uczelni, 
Wydziału lub innej jednostki organizacyjnej, 
względnie brak obciążenia. Jeśli zatem 
z dniem 1.10.br. sprawy kadrowe mają być

rozstrzygnięte - zdaniem mgr M. Woszczak - 
konieczne jest podjęcie uchwały przez Senat, 
zmieniający zapis statutowy.

•  JM Rektor prof. W. WINKLER poinformo
wał, iż wiadomo z nieoficjalnych źródeł, że 
w najbliższym czasie Minister Edukacji Naro
dowej złoży wniosek w Sejmie o zmianę Us
tawy m.in. w punkcie dotyczącym przyspie
szonego trybu zwolnień. Sytuacja we wszyst
kich uczelniach jest trudna, brak terminowego 
przekazywania funduszy. Na 4 miesiące br. 
Uczelnia otrzymała ponad 48 mldów zł, a wy
dano w tym okresie ponad 71 mldów zł. 
Mimo poważnych ograniczeń oszczędnościo
wych, nie udało się uniknąć deficytu i wszys
tko wskazuje na to, że deficyt będzie się 
pogłębiał. Rektor zdementował jednak pogłos
ki, jakoby Władze Uczelni postanowiły wysłać 
na urlop bezpłatny wszystkich pracowników 
w okresie wakacji. Takiej decyzji jeszcze nie 
podjęto - powiedział Rektor - i władze Uczelni 
będą się starać, aby kroku tego uniknąć. Po
nadto Rektor poinformował o odblokowaniu 
ok. 30% funduszu na działalność rzeczową 
w dydaktyce. Środki te w najbliższym czasie 
będą przekazane na Wydziały.

•  Prof. L. DOBRZAŃSKI poinformował 
o organizowanym w dniu 20 maja br. II Kon
wersatorium nt. „Rola nauk humanistycznych 
we współczesnym społeczeństwie” z udziałem 
Ks. prof. J. Tischnera (relację z Konwersato
rium zamieszczamy w niniejszym numerze).

W odniesieniu do wypowiedzi mgr M. 
Woszczak Profesor wyjaśnił, że w sprawach 
zwolnień zdecydowanie twarde stanowisko za
jęły Związki Zawodowe i dlatego taki zapis 
znalazł się w Statucie. Zmiana Statutu w tym 
względzie wymaga więc zmiany stanowiska 
Związków.

•  Mgr H. BAŁUKA poinformowała o ma
jącym się odbyć pokazie komputerowym prze
szukiwania światowych baz danych (6.05- 
8.05,br.).

•  Prof. T. GLINKA poinformował o wykła
dzie na temat marketingu przemysłowego, 
który zostanie wygłoszony przez p. A. Vincen- 
ta (4.05.br.) na Wydziale Elektrycznym.

•  Prof. S. WĘGRZYN zaapelował o powo
łanie Seniora ds. budowanej biblioteki oraz 
o zabezpieczenie niszczejących elementów bu
dowlanych na terenie planowanej budowy hali 
technologicznej (obok Rektoratu). W odpowie
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dzi JM Rektor poinformował, że Seniorem U- 
czelni ds. budowy biblioteki jest Prorektor prof. 
Wł. Sikora.

•  Prorektor prof. Wł. SIKORA przedstawił 
informacje dotyczące współpracy z różnymi 
organizacjami europejskimi. Do Uczelni napły
wają różne oferty, których część pozostaje bez 
odpowiedzi. Stwarzają one duże możliwości 
wchodzenia do programów międzynarodowych, 
a te z kolei umożliwiają poprawę sytuacji fi
nansowej i wymianę personalną z zagranicą. 
Prorektor zaapelował również o oszczędne 
gospodarowanie funduszami z BK sugerując 
jednocześnie, aby część tych środków przez
naczyć na wypłaty z bezosobowego funduszu 
płac w celu wsparcia finansowego pracowni
ków przed wakacjami. Ponadto zwrócił się 
z apelem do Dziekanów o ograniczanie wy
jazdów na konferencje zagraniczne (chodzi 
o wyjazdy bez zgłoszonych referatów), gdyż 
pochłaniają one bardzo poważne kwoty.

•  Prof. J. SUWIŃSKI przypomniał, że od 
1 maja br. najniższa pensja w Polsce wynosi 
1 min zł, a pensja asystenta 1,02 min zł. 
W tej sytuacji trzeba stworzyć możliwości 
(m.in. przez wykorzystanie funduszy z BK) 
wspomagania materialnego, aby przynajmniej 
najzdolniejszych asystentów zatrzymać w U- 
czelni. Kontynuując temat, prof. S. WĘGRZYN 
zwrócił uwagę, że warto byłoby również u- 
pomnieć się o pensje profesorskie. Zdaniem 
Profesora duże pieniądze z KBN przeznaczane 
są na granty, a w tym na aparaturę, której 
zakup odbywa się bez kontroli.

•  W imieniu i z upoważnienia Stowarzy
szenia Wychowanków Politechniki Śląskiej, mgr 
J. ŻELIŃSKI wnioskował o powołanie komi
sji, która zajęłaby się sprawą ujednolicenia 
i ustalenia wizerunku orła, widniejącego 
w godle Politechniki Śląskiej. Jm Rektor pro
pozycję przyjął, dodając, że sprawa łączy się 
ze Sztandarem Politechniki. Dla realizacji tych 
zamierzeń potrzebne są finanse, których U- 
czelnia nie ma. Musimy więc poszukać funda
tora - stwierdził na zakończenie JM Rektor.

♦  Na tym dyskusję zakończono. W ostat
nim punkcie porządku obrad Senat przyjął 
protokół z poprzedniego posiedzenia (po 
wniesieniu jednej poprawki).

Z PRAC JM REKTORA

♦  3 maja br. delegacja Politechniki Śląskiej
z Rektorem prof. W. WINKLEREM, Dziekanem 
Wydz. El. prof. T. GLINKĄ i prof. J. DARLEW- 
SKIM (RMT) uczestniczyła w uroczystej Mszy 
św. na Jasnej Górze z okazji zakończenia 56 
pielgrzymki młodzieży akademickiej. Nasza de
legacja była jedną z 50 delegacji wyższych 
uczelni krajowych. Obecny był również Minis
ter EN prof. A. STELMACHOWSKI.

♦  11 maja br. przebywał w Uczelni właś
ciciel amerykańskiej firmy ALDEC p. Stanley 
HYDUKE, który w obecności JM Rektora wrę
czył Dziekanowi Wydz. Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki prof. J. CHOJCANOWI dar firmy 
w postaci oprogramowania SUZJE w wersji 
profesjonalnej do projektowania układów wiel
kiej skali integracji.

♦  W dniach 18 i 19 maja br. odbyły się 
rozmowy Władz Uczelni z delegacją Politech
niki Lwowskiej, której przewodniczył Rektor Ju
rij K. RUDAVSKIJ. Omówiono możliwości i wa
runki współpracy oraz utrzymania przyjaznych 
stosunków wynikających z tradycyjnie dobrych 
kontaktów między Okręgiem Lwowskim i Śląs
kiem.

♦  20 maja br. podpisano list intencyjny
0 współuczestnictwie naszej Uczelni w two
rzeniu systemu komputerowego pośrednictwa 
pracy w rejonie obejmującym miasta Gliwice, 
Zabrze, Knurów i Pyskowice. Politechnika 
Śląska, Wojewódzkie Biuro Pracy przy Urzę
dzie Wojewódzkim w Katowicach oraz Organy 
Samorządowe i Administracja Państwowa tego 
rejonu wyraziły wolę nawiązania ścisłej współ
pracy merytorycznej i organizacyjnej w zakre
sie racjonalizacji zatrudnienia i ograniczenia 
występowania zjawiska bezrobocia. We współ
pracy tej szczególny nacisk zostanie położony 
na: sporządzanie ekspertyz poznawczych
1 wdrożeniowych w zakresie pośrednictwa pra
cy, orientacji i poradnictwa zawodowego; po
dejmowanie przedsięwzięć w dziedzinie roz
szerzania zastosowania technik komputerowych 
dla wspomagania działalności Biur Pracy 
w Gliwicach i Zabrzu; wdrażanie komputero
wego systemu badań diagnostycznych o cha
rakterze zawodoznawczym i psychologicznym; 
doskonalenie kwalifikacji i umiejętności zawo
dowych pracowników Rejonowych Biur Pracy 
w dziedzinie zastosowania technik komputero
wych.



Strony zobowiązują się również do pod
jęcia wspólnych przedsięwzięć organizatorskich 
na rzecz stworzenia Rejonowego Ośrodka O- 
rientacji i Poradnictwa Zawodowego dla pot
rzeb miast i gmin w obszarze działania Urzę
du Rejonowego w Gliwicach.

List podpisali: mgr inż. arch. Wojciech CZECH
- Wojewoda Katowicki, mgr inż. Piotr SARRE
- prezydent Gliwic, mgr inż. Roman URBAŃ
CZYK - prezydent Zabrza, mgr inż. Romuald 
NYGA - prezydent Knurowa, inż. Ryszard 
DROZD - burmistrz Pyskowic, inż. Zbigniew 
PAŃCZYK - kierownik Urzędu Rejonowego 
w Gliwicach oraz ze strony Politechniki Śląs
kiej - JM Rektor prof. Wilibald WINKLER.

♦  23 maja br. w przededniu 47 rocznicy
powstania Politechniki Śląskiej odbyła się uro
czysta promocja doktorów habilitowanych oraz 
doktorów nauk technicznych i chemicznych. 
W uroczystości wzięła udział m.in. delegacja 
Wyższej Szkoły Technicznej w Wurzburg- 
Schweinfurt na czele z jej Prezydentem (Rek
torem) prof. W. FECHNEREM oraz Rektor In
stytutu Metalurgicznego w Mariupolu (Ukraina) 
prof. I.W. ŻEŻELENKO. W tym samym dniu 
odbył się ingres Biskupa Jana WIECZORKA, 
w którym uczestniczyła oficjalna delegacja Po
litechniki Śląskiej z JM Rektorem i Prorektora
mi.

♦  27 Maja br. odbyło się kolejne spotka
nie władz Rektorskich z Prezydium NSZZ 
„Solidarność w Pol. Śl. Omówiono sprawy 
bieżące dotyczące organizacji i zatrudnienia.

♦  28 maja br. odbyło się podpisanie aktu
notarialnego o utworzeniu „Fundacji na rzecz 
Politechniki Śląskiej”. Wśród fundatorów są już 
Miasto Gliwice i Rybnik.

♦  29 maja br, w Centrum Uszlachetniania
Węgla w Zabrzu-Biskupicach odbyło się spot
kanie Rady Nadzorczej tej instytucji w pełnym 
składzie, z udziałem przedstawicieli Fundacji 
„Kruppa”.

TYTUŁ NAUKOWY, 
STOPNIE I STANOWISKA

♦  20 maja br. trzech pracowników Uczelni

otrzymało w Belwederze tytuł naukowy profe
sora: prof. dr hab. Mieczysław PAZDUR z In
stytutu Fizyki, prof. dr hab. Ernest PŁONKA 
z Instytutu Matematyki oraz prof. dr hab. inż. 
Jerzy FRĄCZEK z Instytutu Automatyki.

Z okazji nominacji odbyło się dwa dni później 
uroczyste spotkanie nowo mianowanych profe
sorów z Władzami Uczelni.

♦  Stopień doktora habilitowanego uzyskali: 
dr inż. Zbigniew KRZEMIŃSKI z Politechniki 
Częstochowskiej (RE - 10.12.1991 r., zatw. 
przez CK ds. TNi SN - 27.04.1992 r.), dr inż. 
Franciszek BIŃCZYK z Katedry Technologii 
Stopów Metali Pol. Śl. (RM - 29.10.1991 r.), 
zatw. p^zez CK ds. TNiSN - 27.04.1992 r.).

♦  Stopień doktora uzyskali: mgr inż. Ja
rosław FIGWER z Instytutu Automatyki Pol. Śl. 
(RAu - 19.05.92, promotor - prof. dr hab. inż. 
Antoni NIEDERLIŃSKI); mgr inż. Ryszard LE- 
NIOWSKI z Politechniki Rzeszowskiej (RAu - 
19.05.92, promotor - prof. dr hab. inż. Jerzy 
KLAMKA); mgr inż. Jerzy GWÓŹDŹ, bezrobot
ny (RME - 22.05.92, promotor - prof. dr hab. 
inż. Andrzej ZIĘBIK); mgr inż. Stanisław ZE- 
WELD z Fabryki Obrabiarek „Refamet” w Kuź
ni Raciborskiej (RMT - 27.05.92, promotor - 
prof. dr inż. Tadeusz TYRLIK).

♦  Na stanowisko profesora nadzwyczajne
go w Politechnice Śląskiej decyzją JM Rektora 
zostali powołani doc. dr hab. inż. Michał 
PALICA (RCh) i dr hab. inż. Tadeusz BUR- 
CZYŃSKI (RMT).

Wręczenie nominacji odbyło się 7 maja br.

Gratulacje!

DYDAKTYKA

♦  Dla przeprowadzenia postępowania kwa
lifikacyjnego związanego z przyjęciem kandy
datów na I rok studiów dziennych, wieczoro
wych i zaocznych w roku ak. 1992/93 JM 
Rektor powołał UCZELNIANĄ KOMISJĘ REK
RUTACYJNĄ (PO Nr 13/91/92 z dnia 19 maja 
1992 r.) w składzie: prof. dr hab. inż. Wilibald 
WINKLER - przewodniczący; dr hab inż. Bo
lesław POCHOPIEŃ, prof. Pol. Śl. - z-ca prze
wodniczącego; prof. dr inż. arch. Stanisław
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TOMASZEK - główny egzaminator z uzdolnień 
architektonicznych; dr hab. Ernest PŁONKA, 
prof. Pol. Śl, - główny egzaminator z fizyki; 
dr hab. inż Jerzy CIBA, prof. Pol. Śl. - 
główny egzaminator z chemii; studenci And
rzej BŁASZCZYK i Wojciech FOLTYNOWICZ - 
przedstawiciele Uczelnianego Zarządu Samo
rządu Studenckiego, mgr Danuta MOLENDA 
i Ewa SOŁTYS - sekretarze techniczni.

♦  Decyzją Władz Rektorskich ustalono, że 
wieczorowe studia zawodowe oraz zaoczne 
studia zawodowe dla absolwentów PST (Peda
gogiczne Studium Techniczne) poczynając od 
r. ak. 1992/93 będą odpłatne. Odpłatność za 
pierwszy semestr wynosi 1 min zł. Program 9 
semestralnych studiów wieczorowych (ok. 2600 
godzin) odpowiadać będzie programowi dzien
nych studiów zawodowych. Zajęcia na stu
diach w ieczorow ych odbywać się będą 
w wybrane dni powszednie i ewentualnie 
w soboty. Kandydaci przyjęci na studia wie
czorowe i zaoczne powinni wnieść opłatę za 
I semestr na konto Politechniki Śląskiej (Poli
technika Śl., Bank Śląski, I Oddział Gliwice, nr 
312679-1544), a pokwitowanie wniesionej opła
ty złożyć w Dziekanacie w terminie do 30 
września br.

♦  12 maja br. odbyło się w Belwederze
spotkanie Prezydenta RP Lecha WAŁĘSY 
z laureatami konkursu PRIMUS INTER PARES. 
W spotkaniu wziął udział student V roku Wy
działu Matematyczno Fizycznego Tomasz SZA
REK, który na szczeblu Uczelni otrzymał złotą 
odznakę (por. „Z ŻYCIA..." nr 4). PRIMUS 
INTER PARES jest fundacją na rzecz młodzie
ży wybitnie zdolnej i jej nauczycieli.

♦  14 maja br. na Wydziale Automatyki,
Elektroniki i Informatyki odbyło się spotkanie 
studentów-cudzoziemców z Prorektorem ds. 
Dydaktyki, prof. Bolesławem POCHOPIENIEM. 
Spotkanie zorganizowane przez Uczelniany Ko
mitet Studentów Zagranicznych poświęcone 
było głównie omówieniu wyników w nauce, 
warunków mieszkaniowych w domach studen
ckich oraz spraw stypendialnych studentów-cu
dzoziemców, zarówno stypendystów RP jak 
i tzw. studentów dewizowych. Podobne spot
kania odbywają się corocznie.

NAUKA

♦ Komisja Energetyki PAN

8 maja br. na Wydziale Elektrycznym odbyło 
się otwarte Zebranie Naukowe Komisji Energe
tyki PAN, Oddział Śląski, na którym przedsta
wiono koncepcje firmy ABB dotyczące moder
nizacji elektrowni krajowych w zakresie turbin, 
generatorów i układów automatyki. W zebra

niu uczestniczyło ok. 60 przedstawicieli nauki 
i przemysłu, specjalistów z tej dziedziny. 
Współorganizatorami spotkania była firma A- 
SEA Brown Boveri Poland Ltd oraz Instytut 
Elektroenergetyki i Sterowania Układów Poli
techniki Śląskiej.

♦ Advanced TEMPUS Course

W dniach 11-15 maja 1992 r. odbył się 
w Zakopanem International Advanced TEMPUS 
Course nt. „Numerical Methods in Computer 
Aided Optimal Design”. Sponsorem kursu był 
TEMPUS Joit European Project Nr. 0045 
„Computer Aided Optimal Design of Structures 
and Machines”, którego celem jest prowadze
nie międzynarodowych studiów doktoranckich 
i podyplomowych z zakresu komputerowego 
wspomagania optymalizacji konstrukcji. Organi
zatorem kursu była Katedra Mechaniki Tech
nicznej Politechniki Śląskiej, a przewodniczą
cym kursu i komitetu organizacyjnego był dr 
hab. inż. Tadeusz Burczyński, profesor Pol. 
Śl., który jest jednocześnie koordynatorem 
programu TEMPUS JEP Nr. 0045 w Politech
nice Śląskiej.

W kursie wzięły udział 52 osoby, w tym 17 
osób z zagranicy z takich krajów jak: Cze- 
cho-Słowacja, Dania, Korea, Portugalia i Węg
ry. Wykładowcami byli wysokiej klasy eksperci 
z zagranicy i Polski specjalizujący się w me
todach analizy wrażliwości, optymalizacji 
i komputerowego wspomagania konstrukcji. 
Językiem wykładowym był angielski. W czasie 
kursu wygłoszono 39 jednogodzinnych wykła
dów oraz pięć referatów naukowych. Wykłady



zos ta ły  opublikow ane w trzech tomach 
w postaci „Lecture Notes”.

WSPÓŁPRACA 
Z ZAGRANICĄ

•  Wyjazdy, przyjazdy

•  W maju 44 pracowników Uczelni wyje
chało za granicę. Lista krajów wraz z liczbą 
osób udających się do danego kraju (w na
wiasie) przedstawia się następująco: RFN (10), 
Francja (7), CSRF (6), Ukraina (5), Hiszpania 
(4), Rosja (3), USA (3), Węgry (3), Austria (1), 
Dania (1), Włochy (1). A oto cel wyjazdów: 
konferencje - 18 osób, konsultacje - 14, wy
miana - 6, staże i kursy - 4 oraz inne powo
dy - 2 osoby.

•  W tym samym okresie Uczelnia gościła 
29 osób z różnych ośrodków zagranicznych, 
w tym: 11 - z Ukrainy, 6 - z RFN, 4 - 
z Francji, 3 - z CSRF i Wielkiej Brytanii oraz 
po 1 osobie z Finlandii i Szwecji. 20 osób 
przybyło na zaproszenie, a 8 w ramach wy
miany bezdewizowej.

♦ Wizyta Prorektora w USA

W dniach 1-12 maja br. Prorektor ds Organi
zacji prof. A. KUMPEL przebywał w USA na 
zaproszenie strony amerykańskiej. Podczas oś
miodniowego pobytu w Northwest Missouri 
State University (Maryville) Prorektor zapoznał 
się z działalnością naukową, organizacyjną 
i dydaktyczną tej uczelni (6 tys. studentów, 
230 pracowników naukowych). Podpisano u- 
mowę o współpracy w zakresie wymiany stu
dentów i pracowników w takich dziedzinach, 
jak: architektura, informatyka, wspomaganie 
komputerowe prac inżynierskich, ochrona śro
dowiska i mechanika. Pierwszym objawem 

podpisanej umowy ma być wizyta grupy stu
dentów amerykańskich (tzw. ambasadorów) 
w naszej Uczelni, którzy zamierzają zapoznać 
się z naszym krajem, warunkami życia i stu

diowania. Dla zabezpieczenia strony finansowej 
podpisanej umowy odbyły się następne spot

kania w Agencji Informacyjnej USA w Waszyn
gtonie. Partnerami współpracy z amerykańs
kim uniwersytetem mają być oprócz Politech
niki Śląskiej uczelnie z Czecho-Słowacji (Poli
technika oraz Uniwersytet w Bratysławie) 
i Rumunii (Uniwersytet w łasi).

Wizytę profesorów z Polski, Czecho- 
Słowacji i Rumunii w Maryville odnotowała lo
kalna prasa, zamieszczając dość obszerną 
publikację zatytułowaną: „Eastern Europeans 
seek advice - Educators visit area uniwersity”, 
w której m.in. cytuje się wypowiedź naszego 
Prorektora. A oto fragment wywiadu udzielone
go przez prof. A. Klimpla pani Teresie Mattson 
w przekładzie na j. polski: „Wymiana tego 
rodzaju pomoże w rozwoju demokracji w na
szym kraju. W Polsce przemysł zapada się, 
a rząd ma problemy z budżetem. Edukacja 
jest właśnie teraz tym obszarem, w którym 
jest wiele do zrobienia”.

♦ Seminarium

W dniach 4 i 5 maja br. na Wydziale Elekt
rycznym Pol. Śl. przebywał p. Adam VIN- 
CENT, przedstawiciel British Executive Service 
Overseas (BESO). BESO jest organizacją gru
pującą emerytowanych menedżerów przemys
łu, handlu, finansów i organizacji. Organizacja 
ta powstała 20 lat temu z inicjatywy rządu 
brytyjskiego dla uzdrowienia gospodarek 
w byłych koloniach W. Brytanii. Po zmianach 
ustrojowych w Polsce rząd brytyjski postano
wił wykorzystać pomysł i stąd m.in. przedsta
wiciele tej organizacji goszczą w naszym kra
ju. W listopadzie ub. r. przebywało w Polsce 
22 specjalistów-emerytów, którzy współpracują 
z Polską Izbą Handlu Zagranicznego. Byli 
wówczas m.in. w Katowicach na zaproszenie 
Rektora naszej Uczelni. Pan A. VINCENT rep
rezentujący grupę Polaków mieszkających 
w W. Brytanii i zgrupowanych w „Technical 

and commercial assistance to Poland" należy 
do osób chcących pomóc Polsce w zakresie 
marketingu i promocji polskich towarów i us
ług na rynkach światowych. 4 maja br. wyg
łosił on na Wydziale Elektrycznym prelekcję 
nt. „Marketing przemysłowy”. Interesujący wyk
ład (wraz z dyskusją) trwał prawie 3 go-
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dżiny, a słuchaczami (i dyskutantami) byli 
pracownicy naszej Uczelni oraz przedstawiciele 
krajowego przemysłu. Odbyło się również se
minarium dla studentów oraz wykład na po
dobny temat na Wydz. Automatyki El. i Inf. 
Planowane jest w przyszłości odbywanie raz 
do roku cyklu wykładów dla studentów i pra
cowników z dziedziny marketingu i „smali bu- 
isnessu”. Koszty szkolenia oraz podróży pok
rywać będzie BESO, Uczelnia ponosiłaby je
dynie koszty związane z pobytem (hotel, die

ty).

♦ Wiirzburg

W dniach 22-26 maja br. przebywała w U- 
czelni delegacja z Wyższej Szkoły Technicznej 
w Wurzburgu (RFN). Omówiono możliwość 
współpracy między uczelniami. Strona nie
miecka jest zainteresowana wykładowcami Po
litechniki Śląskiej. Nasza Uczelnia natomiast 
chciałaby skorzystać z doświadczeń kształce
nia inżynierów, co ma związek z uruchomia
niem siedmiosemestralnych studiów inżyniers
kich. Niektóre wydziały (RB, RMT, RAu) przed
stawiły szczegółowe programy współpracy.

ORGANIZACJA

W okresie kwiecień - maj 1992 r. ukazały się 
następujące akty normatywne Rektora:

♦ Zarządzenia

- Nr 23/91/92 z dnia 28 kwietnia w sprawie 
zmian w regulaminie organizacyjnym admi
nistracji i jednostek organizacyjnych działal
ności gospodarczej w Politechnice Śląskiej

- Nr 24/91/92 z dnia 8 maja w sprawie

zmian w strukturze organizacyjnej Uczelni

- Nr 25/91/92 z dnia 8 maja w sprawie

wprowadzenia wzoru zaświadczenia o u- 
kończeniu Studium Pedagogicznego

- Nr 26/91/92 z dnia 11 maja w sprawie
wprowadzenia regulaminu premiowania pra
cowników nie będących nauczycielami aka
demickimi

- Nr 27/91/92 z dnia 19 maja w sprawie
postępowania kwalifikacyjnego przy przyję
ciu kandydatów na studia dzienne, wieczo
rowe i zaoczne w r. ak. 1992/93.

♦ Pisma okólne

- Nr 13/91/92 z dnia 19 maja w sprawie
powołania Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej 
w r. ak. 1992/93.

ZJAZD DZIEKANÓW 
WYDZIAŁÓW 
ELEKTRYCZNYCH

W dniach 11 i 12 maja br. odbyło się 
w Gdańsku II Ogólnopolskie Spotkanie Dzie
kanów Wydziałów Elektrycznych, zorganizowa
ne przez Wydz. Elektryczny Politechniki Gdań
skiej. W programie spotkania szereg interesu
jących i aktualnych referatów, a wśród nich: 
„Organizacja szkolnictwa wyższego i badań 
naukowych w RFN”, „Projekt nowego progra
mu studiów magisterskich na Wydz. El. Pol. 
Wrocławskiej”, „Kierunki zmian programu nau
czania na wydz. El. Pol. Gdańskiej", „Aktualne 
problemy zarządzania finansami wydziału”, 
„Struktura wydziału a finansowanie działalnoś
ci”, „Dylematy dziekana w obliczu ograniczeń 
finansowych”. Przedstawiciel Wydz. Elektrycz
nego naszej Uczelni, Prodziekan doc. dr hab. 
inż. K. KLUSZCZYŃSKI wygłosił 2 referaty. 
P ierwszy nt. „E dukacja  hum an is tyczna  
w kształceniu inżynierów”, w którym omówił 
rolę i zakres ogólnych przedmiotów humanis
tycznych (Historia filozofii, Filozofia współczes
na, Ekonomia, Historia nauki, itp.) oraz przed



miotów wspomagających wykształcenie tech
niczne (Języki w technice i nauce, Ekologia, 
Historia architektury, Marketing i management, 
Smali buisness). Drugi - „Studia 7-semestral- 
ne inżynierskie z preferencją dla absolwentów 
techników o profilu elektrycznym”. Przedysku
towano m.in. sprawę programów nauczania 
i specjalności oraz relacji programowych przy 
kształceniu dwustopniowym, profil absolwenta 
w nowych realiach gospodarczych, sprawy 
gospodarki finansowej uczelni i wydziałów o- 
raz możliwości jej racjonalizacji, problemy rek
rutacji na studia dzienne, zaoczne i podyplo
mowe, zasady odpłatności za studia, system 
punktowy oceny pracy studenta, a także za
gadnienia związane z powiązaniem kształcenia 
inżynierów z praktyką przemysłową, budowla
ną i projektową.

W spotkaniu wzięli udział rektorzy, dziekani 
i prodziekani z 17 Wydziałów Elektrycznych 
uczelni technicznych w kraju (w tym z Akade
mii Marynarki Wojennej i Wyższej Szkoły Mor
skiej) oraz przedstawiciele Polskiej Akademii 
Nauk, Stowarzyszenia Elektryków Polskich, 
Polskiego Towarzystwa Elektrotechniki Teore
tycznej i Stosowanej i SA Polskie Sieci Elek
troenergetyczne. Ustalono, że organizatorem 
następnego spotkania, które planowane jest 
w przyszłym roku, będzie Wydz. Elektryczny 
AGH. Spotkanie ma się odbyć w składzie 
powiększonym o dziekanów Wydziałów Elekt
roniki.

BESKIDZKIE 
SEMINARIUM 
ELEKTRYKÓW

W dniach 26-29 kwietnia br. w Istebnej-Pietra- 
szonce odbyło się VI Beskidzkie Seminarium 
Elektryków, zorganizowane przez Polskie Towa
rzystwo Elektrotechniki Teoretycznej i Stosowa
nej - Oddział w Gliwicach. W czasie semina
rium wygłoszono 3 referaty z zakresu elektro
techniki: „Optymalizacyjne koncepcje w teorii

mocy obwodów z przebiegami niesinusoid il- 
nymi” - prof. dr hab. inż. Maciej SIWCZYŃ3KI 
(Pol. Krakowska); „Magnesy trwałe w maszy
nach elektrycznych” - dr inż. Ignacy TUDZI- 
KOWSKI (Pol. Wrocławska); „Alternatywne 
źródła energii” - prof. dr hab. inż. Kazimierz 
KURPISZ (Pol. Śląska). Ponadto wykład zaty
tułowany „Bajeczny świat fraktali” - połączony 
z demontracją programów komputerowych - 
wygłosił dr inż. Maciej OGORZAŁEK (AGH), 
a wątki autobiograficzne w „Dolinie Issy” 
Czesława Miłosza zaprezentowała mgr inż. 
Mariola STAŚKIEWICZ (WSP Bydgoszcz). Do
datkowym urozmaiceniem była demonstracja 
konstrukcji artystycznych z materiałów elektro
technicznych sporządzonych przez pracowni
ków Wydziału Architektury Pol. Śl. (mgr inż. 
arch. J. Majewska, mgr inż. arch. B. Majerska, 
mgr inż. arch. Z. Bujnowicz). Był również 
wieczór poezji Emila Zegadłowicza w wykona
niu aktorki Małgorzaty Stachowiak, a także 
rozważania o folklorze góralskim Józefa Brody 
i występ kapeli górskiej na rogach.

Na naukowe rozważania połączone 
z obcowaniem z przyrodą był zaproszony 
m.in. Arcybiskup-Metropolita Katowicki JE Ks. 
D. ZIMOŃ, który nie mogąc uczestniczyć oso
biście w Seminarium nadesłał Organizatorom 
pasterskie błogosławieństwo. Inny z zaproszo
nych gości, który również nie mógł skorzystać 
z zaproszenia - prof. J. POPCZYK, Prezes SA 
Polskie Sieci Elektroenergetyczne - wraz z ży
czeniami nadesłał uroczyste oświadczenie, że 
osobiście zrekompensuje każdemu uczestniko
wi Seminarium wszystkie podwyżki ceny elek
tryczności, jeśli wystąpią przed 1 lipca 1992 r.

Po Seminarium - jak nas poinformowa
no - pozostały wspaniałe wspomnienia (nie 
tylko naukowe) oraz „Zapis zdarzeń z inwoka
cją, fraktalnie przetworzony” autorstwa Wł. 
Jankę. Głównym sprawcą zdarzeń był Prezes 
Oddziału Gliwickiego PTETiS i zarazem Pro
dziekan Wydziału Elektrycznego Pol. Śl. doc. 
dr hab. inż. Krzysztof KLUSZCZYŃSKI.
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ROLA NAUK 
HUMANISTYCZNYCH WE 
WSPÓŁCZESNYM 
SPOŁECZEŃSTWIE 
POLSKIM

II Konwersatorium

20 maja br. gościem Uczelni był Ks. 
prof. dr hab. Józef TISCHNER, filozof, profe
sor Papieskiej Akademii w Rzymie oraz PWST 
w Krakowie.W wypełnionej po brzegi sali Ra
dy Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
punktualnie o godz, 11.00 JM Rektor prof. 
W. WINKLER w towarzystwie gospodarza Wy
działu Dziekana prof. L. DOBRZAŃSKIEGO 
powitał przybyłego Gościa oraz licznych u- 
czestników, w tym wicewojewodę katowickiego 
oraz prezydentów Gliwic, Zabrza, Knurowa 
i burmistrza Pyskowic, którzy korzystając 
z bytności w Uczelni wzięli udział w konwer
satorium.

Rozpoczynając prelekcję Ks. Profesor 
zdementował pogłoskę, jakoby Wydział Me
chaniczny Technologiczny Pol. Śl. miał przek
ształcić się w Wydział Mechaniczny Teologicz
ny. Po tym humorystycznym „wejściu” Prele
gent wyraził zadowolenie, że właśnie z uczel
ni technicznej zlokalizowanej w największym 
regionie przemysłowym Polski rodzi się woła
nie do filozofów, biologów i humanistów
0 naświetlenie losu człowieka we współczes
nym świecie. Powołując się na cytaty zaczer
pnięte z dzieł E. Kanta stwierdził, iż „zada
niem filozofa jest budzić z drzemki świat tech
niki”. Swoje wywody Ks. Profesor skupił wo
kół trzech zagadnień, tj. władzy nad światem, 
koncepcją świata i koncepcją racjonalności. 
A oto rozwinięcie tych kilku tez zanotowane 
podczas prelekcji Ks. Profesora.

Nowego znaczenia nabiera współcześ
nie eksperyment, który jest dowodem panowa
nia człowieka nad naturą. Zarówno w magii 
jak i w technice występuje formuła poszuki
wania panowania nad naturą. O jakie panowa
nie, jaką władzę tu chodzi? Chodzi tu o prze
moc dysponowania. Przemoc w technice nie 
jest gwałtem, który unicestwia wszelką przesz
kodę na drodze do celu. Właściwą kolebką 
władzy, której główną zasadą jest „dziel
1 rządź, jest polityka, ale coś podobnego wys
tępuje w stosunku człowieka do przyrody.

Warunkiem powodzenia eksperymentu, jest 
właśnie władza. Następnie Prelegent przypom
niał główne eksperymenty ludzkości dokonane 
w kolejnych rewolucjach przemysłowych.

Jaka jest koncepcja władzy nad przyro
dą? Zawiera ona wizję przyrody. Przyroda jako 
materia została potraktowana jako tworzywo, 
poddana twórczym działaniom człowieka. Wal
ka nauki z samoistną cechą świata trwa dłu
go. Jej szczególnym przypadkiem jest ostatnio 
sprawa regulacji poczęć. Stało się tak, że 
erotyzm jest niejako „ostatnią wyspą", która 
nie została zmieniona przez technikę. Stąd 
ucieczka wielu ludzi właśnie do erotyzmu.

Czy współczesna nauka doszła już do 
granic swoich możliwości? Nie, ale są sygnały 
ostrzegawcze, które płyną często właśnie ze 
środowisk naukowo-technicznych.

Czego boi się współczesny człowiek? 
W odpowiedzi na to pytanie Ks. Profesor pos
łużył się cytatem z I encykliki Jana Pawła II: 
„Człowiek jest zagrożony tym, czego jest wyt
worem, czyli owocami własnej działalności". 
Rozwój techniki niesie degradację naturalnego 
środowiska i dlatego eksploatacja ziemi coraz 
bardziej domaga się racjonalnego i uczciwego 
planowania. %

Czy można dziś mówić o kryzysie rac
jonalności nauki? Odpowiedź na to pytanie 
została zabarwiona cytatami słynnych filozo
fów: „Rozum stał się bezrozumny”, „Nauka 
nie myśli, nauka kombinuje, przelicza i obli
cza". Refleksje na ten temat rozpoczął Ks. 
Profesor od R. Bacona, angielskiego filozofa 
i uczonego. Występuje obecnie kryzys rozumu 
oraz kryzys doświadczenia i wolności. Wol
ność człowieka ma wiele twarzy; jedna z nich 
to władza nad przestrzenią, która nas otacza, 
czyli wolność zewnętrzna. I w tej sferze czło
wiek pomnaża wolność na drodze koniecznoś
ci. Osiągnięto tu szczyt wolności (podróże 
w kosmos, zabijanie człowieka). Druga strona 
wolności to wolność wewnętrzna. Człowiek nie 
umie zrozumieć samego siebie, poradzić sobie 
z sobą. W tym względzie jesteśmy naiwni, 
a często i bezradni. Stąd biorą się pokusy 
totalitarne, stąd rodzi się narkomania i terro
ryzm. Są one przejawem władzy nad światem. 
Chrześcijańska krytyka współczesnego świata 
docenia osiągnięcia techniczne rozumu, ale 
też ostro widzi źródła niebezpieczeństw. Ce
lem tej krytyki jest wyeliminowanie magii ze 
współczesnego myślenia; aspektom magicz



nym chrześcijaństwo przeciwstawia ideę miłoś
ci. Zapomnieliśmy co to znaczy miłość i trud
no przewidzieć ile nas będzie kosztować ta 
współczesna iluzja.

Wykład trwał dokładnie 45 minut i tyleż 
samo dyskusja. Dyskusja toczyła się m.in. 
wokół tez: „Nauka nie myśli, lecz kombinuje”, 
„Postęp a rozwój", „Nauki humanistyczne 
a praktyki humanistyczne”, „Filozofia dramatu 
ostatnich dziesięcioleci w Polsce”. W odnie
sieniu do tej ostatniej kwestii Ks. Profesor 
posłużył się cytatem z własnej wypowiedzi na 
konferencji antykomunizacyjnej w Warszawie - 
„przebaczamy i prosimy o przebaczenie", 
a następnie rozwinął i uzasadnił twierdząc, że 
na zrozumienie tych czasów potrzebna jest 
spokojna refleksja. W dyskusji nie pominięto 
również terminu „homosovieticus” użytego 
w wystąpieniach telewizyjnych przez Ks. Tisch
nera.

Pytań oraz głosów polemicznych było 
sporo i gdyby nie ograniczenie czasowe, kon
wersatorium zapewne trwało by jeszcze przy
najmniej godzinę.

Z DZIAŁALNOŚCI 
KOMITETU 
OKRĘGOWEGO 
OLIMPIADY FIZYCZNEJ 
W GLIWICACH

Okręg Śląsko-Dąbrowski Olimpiady Fizycznej 
z siedzibą w Gliwicach (Politechnika Śląska) 
obejmuje swym zasięgiem szkoły średnie wo
jewództwa katowickiego. W skład Komitetu 
Okręgowego wchodzą: dr Stanisław KO- 
CHOWSKI (Instytut Fizyki Pol. Śl.) - przewod
niczący; doc. dr hab. Elżbieta ZIPPER (Instytut 
Fizyki UŚI.) - z-ca przewodniczącego; dr inż. 

Jerzy BODZENTA (Instytut Fizyki Pol. Śl.) - 
sekretarz; mgr Józef GREUPNER (VIII LO - 
Katowice) - przedstawiciel nauczycieli. W roku 
akad. 1991/92 odbyła się XLI Olimpiada Fi
zyczna. W zawodach stopnia wstępnego (oce

nianego w szkołach) wzięło udział około 160 
uczniów. Prace wykonane w ramach zawodów 
I stopnia (które oceniane były przez recenzen

tów Komitetu Okręgowego) nadesłało 126 
uczniów. Z tej grupy do zawodów ll-go stop
nia teoretycznych zakwalifikowano 83 uczniów. 
Zawody te odbyły się zgodnie z tradycją
w Instytucie Fizyki UŚI w Katowicach. W ich 
rezultacie do zawodów ll-go stopnia doświad
czalnych zakwalifikowało się 12 uczniów. Te 
zawody odbyły się dnia 16 lutego 1992 r., też 
zgodnie z tradycją, w Politechnice Śląskiej.
Do finału XLI Olimpiady, który odbył się 21 i 
22 kwietnia w Warszawie, z naszego okręgu 
zostało zakwalifikowanych 5 uczniów. W finale 
zajęli oni miejsca od 24 (najlepszy) do 63 na 
74 startujących.

Uczestnicy zawodów ll-go stopnia doś
wiadczalnych zostali uhonorowami (to też tra
dycja) dyplomami, które upoważniają do oce
ny bardzo dobrej z fizyki na egzaminie wstęp
nym w przypadku ubiegania się o przyjęcie 
na Politechnikę Śl.

Uroczystość wręczenia dyplomów odby- 
ła  się 8 maia 1992 r. Wzięli w niej udział 
Prorektor ds. Dydaktyki prof. dr hab. inż. Bo
lesław Pochopień, Dziekan Wydziału Matema
tyczno-Fizycznego prof. dr hab. Zygmunt 
Kleszczewski, Dyrektor Instytutu Fizyki prof. dr 
hab. Andrzej Zastawny oraz przedstawiciele 
Komitetu Okręgowego. Wśród laureatów zawo
dów II stopnia XLI Olimpiady Fizycznej nie 
było uczniów szkół średnich z Gliwic. Nasi 
profesorowie scharakteryzowali kierunki studiów 
w Politechnice Śl. ze szczególnym uwzględ
nieniem kierunku fizyka i matematyka oraz u- 
dzielali odpowiedzi na pytania dotyczące U- 
czelni. Młodzież wypowiadała się na temat 
przyczyn małego zainteresowania studiami 
technicznymi, a w szczególności studiami na 
kierunku „Fizyka”. Z wypowiedzi uczniów wy
nikało, że jeśli chodzi o studia w Politechnice 
Śl. to najbardziej preferowanym przez nich 
oraz ich kolegów są kierunki „Informatyka” i 
„Elektronika”. Trzy osoby deklarowały chęć 
studiowania fizyki, ale w UŚI lub w Uniwersy
tecie Wrocławskim. Na zakończenie spotkania 
uczniowie zwiedzili pracownie naukowe oraz 
laboratorium studenckie w Instytucie Fizyki.
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♦  Sześciu profesorów z Politechniki Śląs
kiej, tj.: prof. dr hab. inż. Ryszard GESSING 
(RAu), prof. dr hab. inż. Franciszek GROS
MAN (RM), prof. dr hab. inż. Adolf MACIEJNY 
(RM), prof. dr inż. Włodzimierz SIKORA (RG), 
prof. dr inż. Stefan WĘGRZYN (RAu) i prof. 
dr hab. ihż. Józef ZABŁOCKI (RCh) zostało 
powołanych przez Ministra Edukacji Narodowej 
w skład Komisji Ekspertów MEN.

♦  11 maja br. odbyło się spotkanie dyrek
torów bibliotek naukowo-technicznych uczelni 
i instytutów naukowych Śląska. Celem spotka
nia było utworzenie regionalnego centrum 
komputeryzacji informacji. Powołano grupę ek
spertów w tej sprawie, której przewodniczą
cym został prof. dr hab. inż. Wiesław SZEJA 
- przewodniczący Rady Bibliotecznej Politech
niki Śląskiej.

♦  18 maja br. przebywał w Uczelni przed
stawiciel Uniwersytetu w Knoxville (USA) 
w związku z uruchomieniem granta dotyczące
go powołania centrum informacji naukowo- 
technicznej w Gliwicach. Współpracę w tym 
zakresie ma podjąć Wydział Automatyki, Elek
troniki i Informatyki oraz Biblioteka Główna.

W dniach 28-29 maja br. w DS „Elektron" 
odbyły się DNI WYDZIAŁU ELEKTRYCZNEGO 
zorganizowane przez studentów tego Wydziału 
pod hasłem „Elektryfikacja Miasteczka Studen
ckiego". 28 maja o godz. 18.00 nastąpiło 
uroczyste otwarcie imprez wraz „z odszpunto- 
waniem", którego dokonali Dziekan prof. T. 
GLINKA oraz Prodziekan ds. Studenckich doc. 
K. KLUSZCZYŃSKI. Następnie odbył się pokaz 
slajdów wykonanych podczas różnych imprez 
turystycznych organizowanych w br. ak. przez 
członków Wydziałowego Klubu Turystycznego 
„Elekt" (w programie imprez pokaz ten nosił 
nazwę „hetmańskie slajdowisko”). W przerwie 
„slajdowiska" odbył się „mnogobój siłowy zło
żony m.in. z takiej konkurencji, jak przeciąga
nie liny, rzuty beretem i jajkiem. Po „slajdo- 
wisku” wystawiono „elektryczną galaretkę’’, tj. 
kompozycję utworzoną z różnokolorowych ga
laretek umieszczonych w akwarium i odpo
wiednio podświetlonych. Równocześnie trwał 
turniej brydża sportowego. Finałem tego dnia

(a raczej nocy) była dyskoteka zorganizowana 
przed domem studenckim pod hadłem „Elek- 
tro-dance w rytmie 2 x 200 W”. W drugim 
dniu imprez odbyło się „dwuzespołowe kopa
nie bryły obłej”, czyli turniej piłkarski.

Dni Wydziału zorganizowane z dużym sma
kiem i poczuciem humoru były w tym roku 
akademickim jedyną imprezą, która stanowiła 
namiastkę tradycyjnych igrów. O poczuciu hu
moru organizatorów imprez niech świadczy 
fragment treści zaproszenia na Dni Wydziału: 
„W napięciu oczekujemy wszystkich chętnych 
do wzięcia udziału i zsynchronizowania się 
w fazie z wolnymi elektronami w totalnej ba
landze...” .

Opracowanie redakcyjne: 
dr inż. Marian MIKRUT, Instytut Elektroenerge
tyki i Sterowania Układów, Gliwice ul. B. 
Krzywoustego 2, p. 623, tel. 26-22.
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